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На обложке - Освещение П.Н. Яблочковым железнодорожного пути перед 
царским поездом. Гравюра Ж.-Д. Фера. Источник: Figuier L. Les Nouvelles г
Conquetes de la science. L’Electricite. Paris: Librairie illustree, 1884, 644 p.
В начале марта 1874 г. российский император Александр II отправился в 
свою крымскую резиденцию. П.Н. Яблочков предложил на головном фо­
наре царского поезда применить дуговой электрический светильник с регу­
лятором Фуко - самую лучшую лампу на тот момент. Управлял светом сам 
Яблочков. Иллюстрация символична: луч прожектора, рассекающий тьму, 
поворот дороги и телеграфные провода на столбах вдоль стальной колеи. 
Все это знаменует переломный момент в практическом освоении электри­
чества - от телеграфной связи к электрическому освещению.

On the Cover is P.N. Yablochkov's lighting of the railway track in front of 
the Tsar's train. Engraving by Jules-Descartes Ferat. Source: Figuier L. Les 
Nouvelles Conquetes de la science. L’Electricite. Paris: Librairie illustree, 1884, 
644 p.
At the beginning of March 1874, the Russian Emperor Alexander II went to 
his Crimean residence. P.N. Yablochkov proposed to use an electric arc lamp 
with a Foucault regulator on the head lamp of the tsar's train - the best lamp at 
that time. Yablochkov himself controlled the light. The illustration is symbolic: 
a searchlight beam cutting through the darkness, a turn of the road and telegraph 
wires on poles along a steel track. All this marks a turning point in the practical 
development of electricity - from telegraphic communication to electric lighting.


